
ROZHOVOR s Ing. Magda Březná, MBA, učitelka Obchodní akademie a Vyšší odborné 

škola sociální Ostrava-Mariánské Hory 

 
 
Jak dlouho je vaše škola v projektu Finanční gramotnost do škol společnosti 
yourchance? 
 
Naše škola se zapojila do projektu o finanční gramotnosti před šesti lety a věříme, že budeme 
i nadále její součástí.  
 
Co na tento projekt, společnost yourchance a jejich aktivity říkáte?  
 
Jsme velmi rádi, že vůbec tento projekt vznikl, protože má smysl a na trhu tato oblast 
vzdělávání citelně chyběla. Jedná se o celospolečenské téma, které rezonuje dnes a denně 
napříč celou společností. Ze všech médií na nás útočí nabídky různých rádoby skvělých půjček 
ihned, nabídek na investování, nabídek na koupi nějakého produktu, kde se zároveň nabízí 
půjčka. Právě na této mediální masáži je třeba ukazovat, co je dobře a co ne, a hlavně stále 
vysvětlovat proč.       
  
Jaký vztah k penězům mají podle vás dnešní děti? 
 
Na tuto otázku nelze jednoduše odpovědět. I když se povědomí o finanční gramotnosti rok od 
roku zvyšuje, rozevírají se také sociální nůžky mezi žáky. Většina žáků z dobře 
zabezpečených rodin peníze vůbec neřeší a ani je to nezajímá. Naopak žáci z rodin příjmově 
průměrných a podprůměrných mají alespoň na naší škole eminentní zájem dozvědět se co 
nejvíce. V každém případě je velmi dobře, že finanční gramotnost je součástí vzdělávacího 
procesu, i když jsem přesvědčena, že je stále co zlepšovat. Důležití je zejména chtít.       
 
Jaký byl u vás prvotní spouštěč zapojit se do finančního vzdělávání a certifikace? 
 
Hlavní spouštěč byl v tom, že opravdu hodně času věnujeme i vzdělávacím aktivitám na jiných 
školách, ať již to jsou ZS, SŠ nebo SOU. Když jsme pak prvně zjistili, že je možné naše aktivity 
zúročit formou certifikátu (ať již se jedná o jakoukoliv úroveň) šli jsme do toho. Vždyť i tento 
certifikát je oceněním našich učitelů! Prezentovat se takto také na webových stránkách školy 
má svou velkou váhu a vypovídá to i o tom, že jsme opravdu škola, která poskytuje kvalitní 
vzdělání.           
 
Ve kterých třídách a v jakých předmětech jste finanční gramotnost začínali vyučovat? 
Nebo jste její výuku koncipovali jako samostatný předmět?  
 
Na naší škole máme samostatný předmět Financování a bankovnictví. V těchto předmětech 
se věnujeme vzdělávání i finanční gramotnosti. Tuto oblast finanční gramotnosti nelze 
aplikovat pouze na rodinný rozpočet a orientaci v nabídkách produktů u nás. Celá problematika 
je složitější, a proto se této oblasti věnujeme i v dalších odborných předmětech, jako je 
ekonomika, ekonomická cvičení nebo ekonomie. 
 
Jako čtvrtá česká škola jste dosáhli diamantový certifikát koncepce Finančně gramotná 
škola. Jak se to podařilo a proč jste se do toho vlastně pustili? 
 
Jsme velmi pyšní a moc si vážíme získání tohoto certifikátu. Naše škola se snaží maximálně 
využívat potenciál vyučujících ekonomických předmětů, z nichž mnozí jsou odborníky z praxe 
a dokážou implementovat praktické aktivity a vlastní zkušenosti v jednotlivých vyučovaných 
předmětech. Již jsme držiteli bronzového a stříbrného certifikátu. Vzhledem aktivitám naší 
školy, kdy máme zájem své znalosti i dovednosti předávat dalším školám, rozhodli jsme se 



získat i certifikát nejvyšší úrovně, a to diamantový. To, že se to podařilo, je poděkováním                       
a zásluhou všech členů ekonomických předmětů, protože bez jejich nadšení, zájmu a vlastního 
zapojení bychom nemohli celou aktivitu realizovat. Navíc dosažení tohoto certifikátu je pro nás 
velkou motivací, znamená to, že práce, kterou děláme má smysl a jsou za ní výsledky, kterými 
se můžeme chlubit.  
 
Popíšete čtenářům krátce činnosti a aktivity, které jste pro dosažení certifikátu 
realizovali? Jaké byly mimo půdu školy? 
 
Čím se naše škola může pochlubit? 
 

1. Každoročně pořádáme pro základní školy soutěž finanční gramotnost.   
2. Každoročně je naše škola organizátor veletrhu fiktivních firem a jsme velmi rádi, že se 

k našemu veletrhu připojily i fiktivní firmy ze zahraničí. Zároveň jako organizátor tzv. 
Mezinárodní fiktivní firmy jsme získali od mezinárodní centrály Europenu certifikát 
Europen-Pen International, jako příklad dobré praxe.  

3. Naše škola v rámci projektu Visegrádská čtyřka byla opět organizátorem celého 
projektu (účastnili se žáci z Polska, Slovenska, Maďarska a naše školy). Veškeré 
aktivity byly zaměřeny na čtyři oblasti, a to: zdravotní pojištění dané země, sociální 
systém dané země, personalistika dané země a daňový systém.  

4. V současné době jsme realizátorem projektu, kdy naši vyučující vyjíždějí jednak na 
základní školy, dvě gymnázia a SOU. Těmto školám jsme metodicky nápomocni při 
zřízení jejich fiktivních firem (fiktivních kroužků) a tím se snažíme implementovat oblast 
finanční gramotnosti i podnikání do škol, které nejsou primárně zaměřeny na  
ekonomickou oblast vzdělávání.        

5. Díky školní odborné praxi naší studentky měla naše škola možnost se zúčastnit 
odborné celorepublikové konference Colors of Finance. Podle zpětné vazby od 
studentů, byla pro ně tato akce velmi zajímavá, poučná a přínosná. 
 

V čem spatřujete největší smysl vašich aktivit – pro školu, pro rodiny nejen vašich 
studentů, pro okolí a vůbec celou společnost? 
 
Smyslem je ukázat, že teorie je sice základ, ale je jen vstupní bránou pro praktické činnosti. 
Jsme přesvědčeni, že naše práce a předávání zkušeností nejen našim žákům, ale i ostatním 
školám, je takto přínosem pro celou mladou generaci. Navíc při výuce nasloucháme                               
a diskutujeme s našimi žáky a propojujeme tak vnímání mladých lidí s námi - s lidmi 
zkušenějšími. A je pravdou, že v některých oblastech dokážou i žáci přijít s dobrými nápady, 
které pak následně jako učitelé implementujeme nejen do výuky, ale i do projektů, které 
tvoříme. V tom vidím velký přínos. Je to propojení mladých, nadaných a kreativních žáků 
s doposud známými informacemi a postupy.   
 
Ovlivnila nějak doba pandemie dosažení certifikátu? 
 
Pokud mají učitelé opravdu zájem, pak ani pandemie covid-19 není překážkou. Samozřejmě, 
že některé doposud každoročně realizované aktivity jsme z prezenční formy přepracovali do 
formy online. Realizace v online režimu pro nás byla naprostou novinkou, ale vše se dá 
zvládnout. Co bych viděla jako mínus je minimalizace sociálních vazeb. Přece jen obrazovka 
nemůže nikdy nahradit příjemné setkání.  
 
Znáte celorepublikovou online soutěž Rozpočti si to!, kterou realizuje projekt Finanční 
gramotnost do škol společnosti yourchance? Pokud ano, jakou zkušenost s touto 
soutěží vaše škola má a jaký je podle vás její přínos?  
 
Ano, tuto soutěž opravdu známe a snažíme se do ní každý rok s žáky přihlašovat. Soutěž je 
za nás v pořádku, jedná se nejen o základní znalosti finanční gramotnosti, ale i jejich 

https://www.penworldwide.org/


nadstavbu. Pro naše žáky se jedná jednoznačně o přínos, protože si celkově své znalosti 
mohou vyzkoušet i formou této soutěže, popř. se naučit něco nového. Loni se naše týmy 
umístily na 4. a 5. místě celorepublikové soutěže. 
 
Blíží se další ročník mezinárodní iniciativy Global Money Week 2022, které se Česká 
republika znovu zúčastní. Bude se aktivit v rámci týdne vzdělávání účastnit i vaše 
škola? Pokud ano, jak?  
 
Určitě bychom se velmi rádi zúčastnili tohoto vzdělávání, nicméně nám toto koliduje s naším 
mezinárodním veletrhem fiktivních firem. Pokud by ale byl jakýkoliv prostor, určitě alespoň 
online bychom se rádi připojili.  
 
Co byste vzkázala nebo doporučila učitelům finanční gramotnosti? 
 
Téma finanční gramotnosti je velmi důležité a ať chceme nebo ne, je součástí celkového 
povědomí člověka. Práce učitele je velmi náročná a bez entuziasmu a vlastního nadšení nelze 
studenty zaktivizovat. Důležité je se samovzdělávat, sledovat aktuální dění na finančních trzích 
a vést žáky i vlastní okolí k zájmům o tuto problematiku. Je třeba s uvědomit, že rozhodnutí                 
o finančních záležitostech každého jedince může mít velké finanční dopady do jeho vlastní 
peněženky. 
 
Děkujeme za Váš čas a rozhovor! 


